
بی توجهی  دلیل  به  تاکنون  که  زاگــرس  جنگل های 
گردشگران بارها طعمه حریق شده و یا تبر نیاز، کمر 
آن ها را شکسته تا از تنه درختانش زغال بلوط برای 
تفریح شهرنشینان تهیه شــود، حالا آفت دیگری 
به نام پروانه برگ خوار سفید و جوانه خوار بلوط به 
جانش افتاده که باید هر چه زودتر به داد آن رسید. 
ایــن آفــت با آغــاز فصل بهار در سطح جنگل های 
بلوط در ناحیه رویشی زاگــرس شــروع به فعالیت 
کــرده و خسارت های زیــادی به عرصه های طبیعی 
وارد می کند. این حشره با تغذیه بی رویه از جوانه ها 
و برگ های درختان، ظاهر درخــت را عــاری از برگ 
می کند و همین سبب می شود بسیاری از مردم با 
گمان بر خشکیدگی درخت، به قطع آن در عرصه 

جوانه خوار  حشره  کنند.  اقـــدام 
ــی یــکــی از  و بـــرگ خـــوار کــه زمــان
حشرات مفید درختان بلوط بود، 

امروزه با تغییرات...

بررسی مطالبات مردمی پیش از سفر ریاست جمهوری به غرب کشور

کردستانچشمانتظارریلگذاری در مسیر توسعه
کرم پروانه خوار

 درختان بلوط را می بلعد

آفت به جان 
زاگرس افتاد
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با ساخت مدرسه پس از 30 سال انتظار

مسیر تحصیل برای 
دانش آموزان »اوزون تپه« 

هموار می شود

شیوع کرونا در استان سمنان 
۹۸ درصد رشد داشته است

کردستان آماده پذیرش
 میهمانان قربان تا غدیر

اجرای طرح رتبه بندی معلمان 
از هفته آینده 

پویش  لبخند احسان در مناطق 
محروم قزوین اجرا می شود
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اجرای طرح های 
توسعه بندر دیر 

برای افزایش صادرات به قطر

از  دیـــر  شــهــرســتــان  فـــرمـــانـــدار  بوشهر   
راه اندازی دستگاه ایکس ری در پایانه اسکله 
بــرای تسریع در صــادرات به قطر  بندر دیر 
خبر داد و گفت: در این راستا ساخت چهار 
اسکله با اعتبار ۱۴۰ میلیارد تومان در بندر 

دیر در حال اجراست.
بندر دیر که با بنادر قطر فاصله اندکی دارد، 
بــرای  کــشــور  در  بــنــدر  عــنــوان مهم ترین  بــه  
صادرات به این کشور تعیین و معرفی شده 
که توسعه زیرساخت های بندری مورد توجه 

ویژه قرار گرفته است.
دروازه  بــه  شــدن  تبدیل  بــا  ــر  دی شهرستان 
ــاری کـــشـــورهـــای ایـــــــران و  ــجــ ــ مـــــــــراودات ت
ــای ارتــقــای  ــتـ قــطــر، دریـــچـــه امــیــد در راسـ
را برای مردم  زیرساخت های شهرستان دیر 

این شهرستان باز کرده است.
هماهنگی های  راستای  در  اخیر  روزهــای  در 
ــای  ــرای حــضــور گــردشــگــران در روز هـ بـ لازم 
ــام جــهــانــی قــطــر، نشست  مــســابــقــات جــ
با  قطر  جهانی  جــام  بــازی هــای  هماهنگی 
حضور وزیران امور خارجه و ورزش و جوانان 

و استاندار بوشهر برگزار شد.
عــبــدالله محمد الــخــنــجــی؛ رئــیــس ســازمــان 
خود  سفر  در  قطر  بنادر  مدیریت  و  توسعه 
به ایران اظهار کرد: بنادر دیر و بوشهر دروازه 
اصلی تجارت بین قطر و ایران هستند و از آنجا 
که 99 درصد مراودات تجاری این دو کشور از 
طریق بندر دیر و بوشهر انجام می شود، این 

بنادر برای ما اهمیت بالایی دارند.
فرماندار دیر نیز بیان کرد: شهرستان دیر به 
سبب داشتن کمترین فاصله با کشور قطر، 
بیشترین صــادرات را با این کشور دارد. به 
همین سبب قطری ها امتیازات ویژه ای برای 
افزایش بهره وری دوجانبه ایران و قطر از این 

بندر در نظر گرفته اند.
وی با اشاره به دو بند از قرارداد ایران و قطر 
بیان  اســـت،  ــر  دی شهرستان  بــا  مرتبط  کــه 
سطح  افــزایــش چشمگیر  به  توجه  با  کــرد: 
زیرساختی اداره بنادر و دریانوردی و نصب 
موظف  قطر  کشور  ایکس ری،  دستگاه  یک 
شــده اســت یــک دســتــگــاه ایــکــس ری دیگر 
لنج های  زمینه سفر  و  بندر مستقر  این  در 
تجاری و باری به قطر و واردات یک  چهارم 

محموله های صادر شده را تسهیل کند.
باربرز با اشاره به خواهرخواندگی  بندر دیر و 
بندر الرویس قطر تصریح کرد: قطر به سبب 
ایران  با  تجاری خود  زیرساخت های  تقویت 
آغــاز کرده  را  مایلی  تونل ۱6۰  پــروژه  اجــرای 
که برای اتمام آن زمان یک  ساله پیش بینی 

شده است.

پایانه جدید فرودگاه کیش
 ۸۴ درصد پیشرفت دارد

هرمزگان   معاون عمرانی سازمان منطقه آزاد کیش گفت: 
هم اکنون  کیش  بین المللی  فــرودگــاه  جدید  پایانه  ساخت 
۸۴درصد پیشرفت فیزیکی دارد. پیش بینی  و تلاش می شود 

در سریع ترین زمان ممکن به بهره برداری برسد.
سعید پورزادی با بیان اینکه ترمینال جدید فرودگاه کیش به 
این جزیره در حال ساخت  پــروژه عمرانی  عنوان بزرگ ترین 
است، اظهار کرد: تلاش می شود در کنار تکمیل عملیات این 
طرح، مرحله پیش راه اندازی تأسیسات سرد و گرم آن برای رفع 

ایرادات احتمالی در یک ماه آینده انجام گیرد.
وی گفت: این طرح هم اکنون از پیشرفت مناسبی برخوردار 
بوده و انتظار می رود پس از اتمام و بهره برداری در ۱۵ تا ۲۰ 
سال آتی تمام نیازهای مسافران داخلی را برآورده سازد. پس 
فرودگاه کیش، طرح  پایانه مسافری جدید  از  بهره برداری  از 

تعمیرات پایانه قدیم نیز در دستور کار قرار می گیرد.
سال گذشته میزان پیشرفت فیزیکی این طرح ۸۵درصد اعلام 
شده بود که با روی کار آمدن دولت سیزدهم با واقعی سازی 
آمار، این درصد کاهش داشته؛ اما با تلاش های انجام شده 
اعــلام شده  فیزیکی  توسط دولتمردان ۸۴ درصــد پیشرفت 

فعلی، رقم واقعی آن است.

۱۰ درصد از درآمد دانشگاه ها صرف
 ساخت خوابگاه های متأهلی می شود

زنجان   وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: ۱۰درصد از درآمد 
اختصاصی و ۱۰ درصد از منابع تملک دارایی دانشگاه های کشور 

صرف ساخت خوابگاه های ویژه دانشجویان متأهل می شود.
محمدعلی زلفی گل در مراسم کلنگ زنی خوابگاه دانشجویان 
متأهل دانشگاه زنجان افزود: با تأکیدات رهبر معظم انقلاب 
نسبت به افزایش جمعیت و تصویب قانون جوانی جمعیت و 
حمایت از خانواده در مجلس، ساخت خوابگاه های دانشجویی 

متأهلان بر عهده دانشگاه ها گذاشته شده است.
وی یادآور شد: دانشجویان به خصوص در مقاطع تحصیلی 
ارشد و دکترا در سن ازدواج قرار دارند که اگر شرایط حداقلی 

برای آن ها فراهم شود، تشکیل خانواده می دهند.
زلفی گل اظهار کرد: برای حضور با فراغ بال در آزمایشگاه ها و 
محل تحصیل، این دانشجویان نباید در ایام تحصیل دغدغه 

مسکن داشته باشند.

مردم گلایه می کنند 

پروازهای گلستان روی باند تأخیر 
ناوگان  گلستان   زمینگیر شدن 
هواپیمایی ناشی از ناتوانی در تأمین 
قطعات و فرسودگی لجستیکی این 
صنعت، سبب لغو و تأخیر بسیاری 
از پروازها در گلستان شده و گلایه 

مسافران را در پی داشته است.
استفاده از ناوگان هوایی به عنوان یکی از مسیرهای 
جابه جایی کالا و مسافر طی سالیان اخیر در کشور 
روند قابل قبولی داشت و توسعه مراکز فرودگاهی، 
پیش بینی  مهم تر  همه  از  و  ایــرلایــن هــا  افــزایــش 
برخی یارانه ها سبب شده بود میانگین استفاده از 
هواپیما به میزان متعارفی در کشور برسد؛ اما طی 
ماه و هفته های اخیر، به سبب برخی دغدغه ها و 
چالش های به وجود آمده در بخش لجستیکی، ارائه 

خدمات هوایی به مسافران کاهش یافته است.
کاهش و حذف برخی خطوط پروازی، تأخیر و لغو 
در سفرهای داخلی و حتی خارجی، افزایش بروز 
حوادث در خطوط هوایی و برخی مشکلات فنی در 
پرواز از جمله نشانه های روزگــار ناخوش »صنعت 
هواپیمای کشور« است. هرچند طی سالیان اخیر با 
همت جوانان و محققان داخلی بخشی از نیازهای 
وابسته  قطعات  و  هواپیما  صنعت  سخت افزاری 
برطرف و به خودکفایی رسیده ایم؛ اما باید بپذیریم 
از  بی نیازی  و  صنعت  ایــن  در  کامل  استقلال  تــا 

محصولات خارجی، فاصله زیادی است.

تحریم ها مانع از توسعه تجهیزات فرودگاهی ◾
اعمال تحریم های ظالمانه از سوی کشورهای پیشرو 
و  تأمین  ایــن صنعت،  در  کننده قطعات  تأمین  و 
سفارش ملزومات صنعت هواپیما و قطعات یدکی را 
با چالش بزرگی مواجه کرده است. اگر چه مسئولان 
در سال های اخیر تلاش کردند با دورزدن تحریم ها و 
رایزنی ها، بخشی از این اقلام را تأمین و اجازه ایجاد 
خلل پروازها و یا زمینگیر شدن هواپیماها را ندهند؛ 
اما شرایط فعلی بیانگر آن است که با اتمام کارکرد 
مفید برخی قطعات هواپیما، امکان تأمین بسیاری 
از آن ها میسر نیست و تعدادی از پروازها به دلیل 
هم  فعال  هوایی  ناوگان  تعداد  و  لغو  فنی،  نقص 

کاهش محسوس یافته است.
این وقایع سبب شده برخی از اقشار جامعه که بنا 
به ضروریات شغلی و اجتماعی مجبور به استفاده از 
این ناوگان هستند، با مشکلات زیادی روبه رو شوند. 
بازنگری  با  مربوط  انتظار است مسئولان  بنابراین 
در برنامه های پروازی و یا اعمال مدل های مدیریتی 
این چالش ها را تدبیر کنند. در گلستان هم تعداد و 
مقاصد پروازی از فرودگاه بین المللی شهدای گرگان 
کاهش چشمگیری یافته و این امر مشکلات زیادی 

را برای مردم به وجود آورده است.

تأثیر کاهش پروازها بر مسائل شغلی ◾
تهران مستقر  یک مدیر شرکت صــادراتــی که در 
است و فعالیت وی تحت تأثیر کاهش پروازها قرار 
گرفته به خبرنگار بازار گفت: به دلیل فوت یکی از 
اقوام و حضور در مراسم تشییع باید در گرگان حاضر 
می شدم که متأسفانه به دلیل نبود پرواز، نتوانستم 
در روز مقرر در مراسم حضور یابم و مجبور شدم 
با خــودرو ســـواری، خــود را به گرگان برسانم. طی 
این مسیر با خودرو شخصی برای من که مشغله 

فراوانی دارم، بسیار سخت است. البته این مشکل 
در سابق وجود نداشت و در ماه های اخیر رفت و آمد 

به دلیل نبود بلیت دشوار شده است.
عباس ساوری با بیان اینکه باید از هفته ها قبل بلیت 
رزرو شود، اضافه کرد: این روند و کاهش تعداد پروازها، 
ــه رو  روب چالش  با  را  ناگهانی  و  اضــطــراری  سفرهای 
می کند؛ زیــرا شرکت در سمینارها و جلسات فوری 
سخت شده و ممکن است نتوانیم خود را به موقع با 
این برنامه ها هماهنگ کنیم. البته خستگی مسیر با 
خودرو شخصی یا ناوگان جاده ای سبب می شود میل 
به استفاده از هواپیما برای برخی از افراد بالا باشد و 
در شرایطی که دقایق و زمان بسیار حائزاهمیت است، 

امیدوارم پروازها به روال قبل برگردند.

پیگیر افزایش تعداد پروازها هستیم ◾
شورای  مجلس  در  آق قلا  و  گرگان  مردم  نماینده 
اســلامــی هــم در ایــن خــصــوص گــفــت: بــه اتفاق 
از نمایندگان استان، استاندار، مدیر کل  جمعی 
فرودگاه های گلستان خدمت معاون وزیر و رئیس 
وعده  آن ها  و  رسیدیم  کشور  هواپیمایی  سازمان 
دادند که تعداد پروازها از فرودگاه گرگان افزایش 

خواهد یافت.
رمضانعلی سنگدوینی افزود: همچنین با وزیر نفت 
و مدیر عامل شرکت نفت ایران مکاتبه ای داشته 
استان  در  ایر  هواپیمایی قشم  فعالیت شرکت  تا 
پررنگ تر شود. گلستان از نظر ظرفیت فرودگاهی و 
مسافری خوب بوده و استقبال خوبی از آن می شود. 
کنیم  اضافه  پــروازهــا  تعداد  به  بتوانیم  امیدواریم 
تا مردم دچار مشکل نشوند و نیاز آن ها در خود 
استان برطرف شود. همچنین با یکی از شرکت های 
هواپیمایی دیگر مذاکراتی انجام شده تا دفتر خود 
این راستا جلسه ای  را در گرگان تأسیس کند. در 
با حضور استاندار هم برگزار خواهد شد تا بتوانیم 

نیازهای این شرکت را پاسخ دهیم.

مذاکره برای توسعه پروازها ◾
گلستان  فرودگاه های  هوانوردی  عملیات  معاون 
گلستان  در  پــروازی  تعداد سورتی  اینکه  بیان  با 
گذشته  ســال  حتی  و  کــرونــا  از  قبل  بــه  نسبت 

کاهش یافته و این روند در کل کشور اتفاق افتاده 
است، گفت: در تلاش هستیم تعداد و مسیرهای 
پرواز را به روال قبل برگردانیم. به عنوان مثال در 
حال حاضر از پروازهای فوق العاده برای رفع این 

خلل استفاده می کنیم.
عبدالخلیل صادقی با بیان اینکه پر مسافرترین 
که  اســت  تهران  گــرگــان، مسیر  فــرودگــاه  مقصد 
در  تا  کــرده  برگزار  را  جلساتی  چابهار  شرکت  با 
صورت امکان این شرکت با ما همکاری کند و به 
صورت شب خواب در گلستان حضور یابد، ابراز 
انجام است  در حال  این شرکت  با  مذاکره  کرد: 
پروازهای  تعداد  و  برسیم  توافق  به  امیدواریم  و 

مسیر تهران افزایش یابد.

وی با اشــاره به وجــود حداقل دو سورتی پــرواز به 
گرگان،  بین المللی  فرودگاه  از طریق  تهران  مقصد 
گفت: از نظر تعداد سورتی پرواز با چند ماه پیش 
فاصله چشمگیری داریم؛ ولی امیدواریم تا دو هفته 
آینده با رایزنی های انجام شده تعداد پروازها به روال 

قبل برگردد.

قیمت ها بالا نرفته است  ◾
با  گلستان  فرودگاه های  هوانوردی  عملیات  معاون 
بیان اینکه پرواز به چابهار و کیش هم فعلاً انجام 
نمی شود، گفت: مسیرهای پــروازی فعلی مشهد، 
زاهدان و تهران بوده و برای فعال کردن سایر خطوط 
اتفاقات،  این  دلیل  و  رایزنی هستیم  در حال  هم 
و  تجهیزات  قطعات،  نبود  نــاوگــان،  تعداد  کاهش 

مسائلی از این دست است.
نکرده  تغییری  بلیت  قیمت  اینکه  بیان  با  صادقی 
افــزود: همه مسئولان استان پیگیر بهبود و  اســت، 
و  کامل هستند  امکانات  با  پــروازهــا  توسعه خطوط 
آسمان،  هواپیمایی  شرکت های  هم  حاضر  حال  در 
ایران ایر، پویا، قشم ایر و چابهار با ما همکاری می کنند.
هواپیماهای  تعداد  کاهش  ناوگان،  بــودن سن  بالا 
فعال و تحریم های ظالمانه علیه ایران از جمله دلایل 
کاهش و تأخیرهای طولانی در پروازهای کشور بوده 
که لازم اســت بــرای حفظ ایــن صنعت و افزایش 

ایمنی، اقدامات لازم انجام شود.



اجرای طرح 
رتبه بندی 
معلمان از هفته 
آینده 
سخنگوی وزارت 
آموزش و پرورش 
با بیان اینکه طرح 
رتبه بندی معلمان 
یکی از عوامل تحول 
است که در سند 
بنیادین مورد توجه 
بود؛ اما انجام نشد، 
گفت: فردا آخرین 
جلسه شیوه نامه 
طرح رتبه بندی 
برگزار می شود و طرح 
نیز از همین هفته 
و هفته آینده اجرایی 
خواهد شد.

خبر

ــان    تـــوســـعـــه  ــت ــردس ک
زیرساخت ها یکی از مطالبات 
مــردمــی اســت کــه در تمامی 
ــال مــی شــود  ــبـ اســـتـــان هـــا دنـ
ــه ســفــر  ــانـ ــتـ و حـــــالا در آسـ
رئــیــس جــمــهــوری بــه اســتــان 
کردستان به عنوان مطالبه مردم این خطه از میهن 

اسلامی بیش از گذشته برجسته شده است.
 مردم کردستان حدود ۱۸ سال است چشم انتظار 
به صدا در آمدن سوت قطار در این خطه از میهن 
اسلامی هستند و اکنون برای تکمیل این پروژه 
انتظار اقــدامــات عملی و مؤثر را از ســوی دولت 

دارند.
بــه گـــزارش مهر توسعه زیــرســاخــت هــای حمل 
ونقل از جمله پیشران های توسعه در هر نقطه 
از این کره خاکی محسوب شده و همه کشورهای 
توسعه یافته دنیا طی دو قرن اخیر با اولویت قرار 
دادن زیرساخت های حمل و نقل جاده ای، ریلی 
و هوایی توانسته اند بر بسیاری از کمبودها و 

مشکلات غلبه کنند.

راه آهن سنندج ◾
ســالار زارع؛ مدیر اجرایی پــروژه راه آهــن سنندج 
به همدان اظهار کرد: راه آهن سنندج- همدان از 
دغدغه های مهم مردم استان کردستان بوده و از 
دیرباز بخشی از مطالبات مردم و مسئولان استان 

بوده است.
وی افزود: پس از ۱۸ سال چشم انتظاری، خطوط 
راه آهن سرانجام به استان کردستان هم رسید؛ اما 
این پروژه تا بهره برداری نهایی فاصله دارد و نیازمند 

اعتبار ویژه برای تکمیل است.
ــن همدان -  ــرد: پـــروژه راه آهـ زارع خاطرنشان ک
سنندج جزو پروژه های مصوب »مهر ماندگار« 
در سال ۱۳۸۳ بود که فاز نخست آن از تهران به 

همدان در سال ۱۳۹۶ افتتاح شد.
وی اعــلام کــرد: طول خط آهن تهران- همدان - 
سنندج حدود ۴۲۰ کیلومتر است که مسیر تهران 
تا همدان به  طول ۲۷۰ کیلومتر، در سال ۱۳۹۶ به 

بهره برداری رسید.
زارع اظهار کرد: مسیر فاز دوم این خط ریلی از 
همدان به سنندج نیز ۱۵۱ کیلومتر طــول دارد. 
ایـــن فـــاز در ســه قطعه تعریف شــد کــه حــدود 
۶۴کیلومتر آن در استان همدان و باقی مانده آن 
در استان کردستان واقع شده  است. پروژه مهمی 
که مسئول اجــرا و عملیاتی کــردن آن، شرکت 
زیــرســاخــت و توسعه زیربناهای حمل  و نقل 

کشور است.
ــرای اجــرای طــرح راه آهــن  وی خاطرنشان کــرد: ب
همدان - سنندج تا سال ۱۳۹۷ فقط ۵۰ میلیارد 
ریــال هزینه شــده بــود؛ امــا طی چند ســال اخیر 
حــدود ۲۰هـــزار میلیارد ریــال بــه آن تخصیص 
یافت که نشان از عزم حاکمیت برای به سرانجام 

رساندن این پروژه زیرساختی مهم داشت.
ــزود: تاکنون بــرای ایــن پـــروژه ۲۰ هــزار  زارع افـ
میلیارد ریال هزینه شده و شامل سه قطعه و از 
سمت همدان به سنندج دارای هفت ایستگاه 
بهار، آق بلاغ، دوسر، قروه، آونگان، دهگلان و 

سنندج است.
وی اعــلام کــرد: طول قطعه یک این پــروژه ۶۴.۵ 
کیلومتر، قطعه دوم ۵۶ کیلومتر و قطعه سوم 
۲۹.۵ کیلومتر اســت. این خط آهن یک خطه، 
دارای عرض مسیر ۶ متر و طول پل ها ۲ هــزار و 

۵۲۴ متر است.
مدیر پروژه راه آهن سنندج اظهار کرد: پیشرفت 
فیزیکی در بخش زیرسازی ۱۰۰ درصد، روسازی 
۶۸ درصد، ساختمان ۸۵ درصد و پیشرفت کلی 

طرح ۷۸ درصد است.

مدیر اجــرایــی پــروژه راه آهـــن همدان به سنندج 
ــزود: ظرفیت انتقال مسافر ۳۰۰ هــزار نفر در  اف
سال و ظرفیت باری ۵۰۰ هزار تنُ است که بر اساس 
برنامه مقرر شده این رقم در بخش مسافری در 
سال ۱۴۲۰ به ۶۰۰ هزار نفر و ظرفیت انتقال بار نیز 

به یک میلیون تنُ افزایش خواهد یافت.
وی خاطرنشان کــرد: حداکثر سرعت طــرح، در 
بخش مسافری ۱۶۰ کیلومتر بر ساعت و باری 

۱۲۰کیلومتر بر ساعت است.
زارع اظهار کرد: از جمله مزایای بهره برداری از این 
خط ریلی می توان به کاهش تصادفات جاده ای، 
تسهیل سفر، توسعه صنعت گردشگری، کاهش 
آلــودگــی هــای زیست محیطی، اشتغال زایی و 

کاهش مصرف سوخت اشاره کرد.

قطب معدن در انتظار ریل گذاری  ◾
سید کمال حسینی؛ رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی سنندج در گفت وگو با خبرنگار 
مهر اظهار کرد: استان کردستان یکی از قطب های 
معدنی و کشاورزی کشور بوده و سالانه هزاران 
تن انواع محصولات در عرصه معدن و همچنین 
صدها هزار تن محصولات کشاورزی در این استان 

تولید می شود.
وی افزود: متأسفانه وضعیت راه های استان برای 
حمل ایــن کــالاهــای تولیدی مناسب نیست و 
خطوط هوایی استان نیز تقریباً تعطیل هستند. 
بنابراین تنها با تکیه بر حمل و نقل ارزان و مناسب 
ریلی مــی تــوان ایــن کمبودها را در زمــانــی کوتاه 

جبران کرد.
ــدون شـــک تکمیل  ــ ــرد: ب ــ حسینی تــصــریــح ک
راه آهن کردستان و اتصال این استان مستعد به 
خطوط ریلی سراسری می تواند نقش بسزایی 
در شکوفایی اقتصادی و ارتقای معیشت در این 

منطقه داشته باشد.
وی افــزود: تمامی کشورهای توسعه یافته دنیا و 
حتی استان های صنعتی و توانمند کشورمان 
ــی بـــه بــهــتــریــن شکل  ــل از ظــرفــیــت خــطــوط ری
ممکن استفاده کرده اند و بدون شک با اتصال 
کردستان به خطوط ریلی سراسری و بین المللی 
در آینده ای نزدیک شاهد نقش آفرینی هرچه 
بیشتر تولیدکنندگان و صنعتگران این استان در 

عرصه های اقتصادی خواهیم بود.

محروم از بزرگراه   ◾
کردستان در حوزه راه و شاخص های بهره مندی 
از این ظرفیت، یکی از استان های محروم کشور 
محسوب می شود و حالا تکمیل زیرساخت های 
ارتــبــاطــی، مطالبه مهم کردستانی ها از دولــت 

سیزدهم است.
استان کردستان به عنوان یکی از استان های مرزی 
کشور و مسیر ارتباطی بین شماری از استان های 

شــمــال غــرب و جــنــوب غـــرب، بــه عــنــوان یکی از 
کریدورهای مهم ارتباطی در کشور مطرح است. 
به همین دلیل وجود مسیرهای مختلف ارتباطی 
در ایــن استان یکی از نیازهای لازم و حیاتی به 

شمار می رود.
در طول سال های بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
اقدامات و تلاش های مختلفی در راستای توسعه 
شبکه زیرساختی راه در استان کردستان صورت 
گرفته است؛ ولی به دلیل محرومیت های قبلی 
و همچنین نبود برنامه ریزی مناسب، همچنان 
کردستان در شاخص های مختلف حوزه راه یکی 
از استان های کم برخوردار کشور به شمار می رود.

طبق آخرین آمــار اعــلام  شده از سوی وزارت راه 
و شهرسازی، هم اکنون استان کردستان حدود 
۷هــزار و ۷۱۵ کیلومتر راه دارد که از ایــن میزان 
۶هزار و ۱۸۰ کیلومتر آن راه روستایی و هزار و ۵۳۵ 

کیلومتر آن راه بین  شهری است.
در حال حاضر ۳۲۵ کیلومتر از کل راه هــای بین 
 شهری استان، بزرگراه و یک هزار و ۲۱۰ کیلومتر آن 
با مشخصات جاده اصلی، راه های فرعی و عریض 

و راه های فرعی درجه  یک و دو است.
در کنار راه و جــاده، کردستان در دو بخش دیگر 
ارتباطی شامل ارتباط هوایی و قطار هم استان 
کم برخورداری در کشور اســت؛ چرا که در حال 
حاضر تنها فــرودگــاه سنندج در اســتــان مــورد 
بهره برداری قرار می گیرد که در طول روز فقط یک 

پرواز و آن هم به مقصد تهران دارد.
ــبــاط ریــلــی هــم اســتــان کردستان  در بخش ارت
وضعیت به  مراتب بدتری دارد و هم اکنون از 
مــعــدود اســتــان هــای کشور بــه شمار مـــی رود که 
هنوز ارتباط ریلی نداشته و پروژه راه آهن همدان 
- سنندج، سال هاست در میان وعده های عملی 
نشده مسئولان در دولــت هــای متعدد اجرایی 

نشده است.

شاخص راه های روستایی پایین  است ◾
مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای کردستان 
اظــهــار کـــرد: متأسفانه شــاخــص راه روستایی 
آسفالت در استان نسبت به میانگین کشوری 
بسیار پایین تر است و این مهم به یک دغدغه و 

مطالبه عمومی تبدیل شده است.
وی افزود: اصلی ترین بحث در حوزه راه، آسفالت 
راه روستایی است که جزو استان های آخر کشور 

محسوب می شود.
مدرس گرجی اعلام کرد: در سال گذشته از همه 
منابع ۵ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار به بحث 
توسعه راه ها اختصاص یافت که از این رقم فقط 
۲هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال آن تخصیص یافت که 
می طلبد در این زمینه توجه بیشتری صورت گیرد.
وی افزود: سال قبل برای آسفالت ۳۵۰ کیلومتر راه 
روستایی برنامه ریزی شد که به دلیل تورم و تغییر 

قیمت ها، فقط ۵۰ درصد فهرست بها داشتیم.
مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای کردستان 
تصریح کرد: برای اجرای این طرح، ۱۲ هزار میلیارد 
ریال قرارداد بسته شده که باید طی امسال و سال 

۱۴۰۲ انجام شود.
مدرس گرجی افزود: با اجرای این پروژه، شاخص 
راه آسفالت روستایی استان از ۶۴ درصد فعلی 
حـــدود ۸ درصـــد افــزایــش خــواهــد یــافــت؛ امــا تا 

میانگین کشوری باز هم فاصله داریم.
وی خاطرنشان کرد: حدود ۱۰ هزار میلیارد ریال 
ــرای آسفالت ایــن ۳۵۰ کیلومتر راه روستایی  ب
اعتبار نیاز است و از محل اعتبارات خود راهداری، 
یک هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال برای تأمین قیر در نظر 

گرفته شده است.

کردستان آزادراه ندارد  ◾
کــریــدور بزرگراهی غــرب کشور به عنوان نقطه 
اتصال دسترسی قفقاز به آب هــای آزاد و خلیج 
فارس از مرز بازرگان در آذربایجان غربی شروع 
شــده و با عبور از آذربایجان غربی، کردستان، 
کرمانشاه و لرستان به خوزستان رسیده و در 
بندر امام خمینی)ره( خاتمه می یابد. طول مسیر 
یک هزار و ۵۳۰ کیلومتر است که به صــورت دو 

بانده و بزرگراهی ساخته می شود.
این کریدور از مرز بازرگان تا بندر امام  خمینی)ره( 
امتداد دارد و ضمن کاهش زمان سفر و سهولت 
جابه جایی بین استان های شمال غرب به جنوب 
غرب، موجب تسهیل ترانزیت کالا و مسافر از 

کشورهای ترکیه و عراق به آب های آزاد می شود.
ــه به  کــردســتــان اســتــانــی کــوهــســتــانــی اســـت ک
جـــاده هـــای خــطــرنــاک مــعــروف اســـت و تاکنون 
اقدامات وزارت راه و شهرسازی و تصمیم گیران 
ارشد استانی و کشوری برای رفع این نواقص در 
استان به نتیجه نرسیده است. نه تنها این استان 
هیچ آزادراهی ندارد بلکه از وجود زیرساخت های 

بزرگراهی نیز کمترین بهره را برده است.
کریدور غرب از بزرگ ترین طرح های بزرگراهی 
کشور است که مطالعات این طرح در سال ۱۳۸۲ 
آغـــاز و نخستین مناقصه قطعه اول طــرح در 
کردستان ســال ۱۳۸۴ بــرگــزار و همان ســال نیز 

عملیات اجرایی شروع شد.
۳۲۰ کیلومتر این پروژه در استان کردستان است 
که ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد؛ اما به دلیل 
پرداخت نکردن مطالبات پیمانکاران این پروژه 

تعطیل است.
مدیر کل راه و شهرسازی کردستان با اشاره به اینکه 
توجه به حمل و نقل و زیرساخت های آن به ویژه 
کریدور شمال - جنوب در اولویت اجرایی ستاد 
اقتصاد مقاومتی استان قرار دارد، اظهار کرد: این 
اداره کل از بین پنج قطعه تعریف شده در محدوده 

استان، عهده دار قطعه پنج این طرح است.
عرفان مرادی از پیشرفت ۸۵ درصدی قطعه پنج 
این کریدور خبر داد و گفت: قطعه شماره پنج به 
طول ۴۹ کیلومتر بوده که تاکنون ۳۸ کیلومتر از آن 

زیر بار ترافیک رفته است.
ــزود: ایــن قطعه که حد فاصل سنندج -  وی افـ
دیواندره واقع شده، از جمله قطعات مهم کریدور 
اســت که اتمام و بــهــره بــرداری کامل از آن تأثیر 
بسزایی در بهبود شرایط ترافیکی و حمل و نقل 
جاده ای استان دارد و ایمنی تردد در مسیر مورد 
نظر که از جمله مسیرهای پر تصادف است، ارتقا 

خواهد یافت.
مدیر کل راه و شهرسازی کردستان با اشــاره به 
هزینه کرد حدود ۱۱۰ میلیارد تومان برای ساخت 
قطعه پنج گفت: امیدواریم با تأمین به موقع این 
پروژه در سال جاری شاهد بهره برداری کامل از این 

قطعه مهم باشیم.

بررسی مطالبات مردمی پیش از سفر ریاست جمهوری به غرب کشور

کردستان چشم انتظار ریل گذاری در مسیر توسعه

خبرخبر
روزروز

۹۸۰ میلیارد ریال در شهرک های صنعتی گلستان سرمایه گذاری شد
گلستان    مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی 
گلستان گفت: از ابــتــدای امسال و با ۱۳ فقره قــرارداد 
سرمایه گذاری، زمینه جذب حــدود ۹۸۰ میلیارد ریال 
سرمایه بخش خصوصی در شهرک ها و نواحی صنعتی 

استان فراهم شد.
رضا شهمرادی افــزود: این سرمایه گذاری با واگــذاری ۳ 

هکتار و ۳۰۰ مترمربع زمین به سرمایه گذاران بــوده که 
پیش بینی ایجاد اشتغال پایدار حدود ۱۹۸ نفر است.

ــن شــرکــت در گــلــســتــان از  ــرد: ایـ ــ وی خــاطــرنــشــان ک
متقاضیان علاقه مند به سرمایه گذاری به منظور کمک 
به توسعه اقتصادی استان استقبال می کند و طرح های 
زیرساختی و توسعه ای در شهرک ها و نواحی صنعتی 

با جدیت دنبال می شود.
وی ایجاد سه تصفیه خانه فاضلاب در شهرک های صنعتی 
گنبدکاووس، ناحیه صنعتی آقچلی و شهرک صنعتی 
آزادشهر، گازرسانی به ناحیه صنعتی گمیشان، حفر و 
تجهیز دو حلقه چاه آب برای شهرک صنعتی کردکوی 
و بندرترکمن، توسعه شهرک صنعتی گنبدکاووس، 

نواحی صنعتی کلاله، رامیان و گمیشان، واگذاری زمین به 
سرمایه گذاران حوزه تولید مبل در عطاآباد آق قلا و واگذاری 
زمین برای فعالیت شرکت های دانش بنیان و حمایت از 
آن ها برای حضور در نمایشگاه های داخلی و خارجی را از 
جمله برنامه های مهم دیگر شرکت شهرک های صنعتی 

استان در سال جاری برشمرد.

خبر

پویش  لبخند 
احسان 
در مناطق 
محروم قزوین 
اجرا می شود

قزوین   مدیر کل ستاد 
اجرایی فرمان حضرت 
امام)ره( استان قزوین 
از ارائه خدمات رایگان 
دندانپزشکی در فاز 
دوم طرح پویش لبخند 
احسان در مناطق 
محروم استان قزوین 
همزمان با عید غدیر 
خبر داد. سیدمهدی 
میرغفاری افزود: پویش 
لبخند احسان با هدف 
ارائه خدمات رایگان 
دندانپزشکی به مناطق 
کم برخوردار استان 
قزوین با حمایت بنیاد 
احسان ستاد اجرایی 
فرمان امام)ره( در عید 
غدیر خم آغاز خواهد 
شد. این مقام مسئول 
در ادامه اذعان کرد: 
این پویش با همکاری 
بنیاد احسان ستاد 
اجرایی فرمان حضرت 
امام)ره( و گروه های 
جهادی متخصص در 
زمینه دندانپزشکی در 
راستای امیدآفرینی و 
رسیدگی به محرومان 
برنامه ریزی شده است.

خبر
سیستان و بلوچستان

   توسعه بندر چابهار 
دچار عقب ماندگی شده است

نماینده مردم خاش در مجلس شورای اسلامی 
گفت: هندی ها فقط دو الی سه دکل بارگیری و 
تخلیه کشتی در بندر چابهار آورده اند که هنوز 

هم افتتاح نشده است. بنابراین وزارت امور خارجه 
باید پیگیر تحقق توافقات باشد. اسماعیل حسین 

زهی درخصوص رایزنی مقامات هند و ایران درباره 
توسعه همکاری ها در بندر چابهار افزود: بندر 

چابهار یکی از معدود مناطقی محسوب می شود که 

دارای معافیت از اعمال تحریم های ایالات متحده 
است و کشورها می توانند بدون استثنا در آن 

سرمایه گذاری کنند. نماینده مردم خاش اظهار کرد: 
این مهم در حالی است که قرارداد سرمایه گذاری برای 
توسعه این بندر میان کشورمان و هند منعقد شد؛ اما 

آن ها نتوانستند به اهداف مدنظر دست پیدا کنند.
وی با اشاره به اینکه امروزه شاهد توسعه بندر گوادر در 

پاکستان با سرمایه گذاری چینی ها هستیم، ادامه داد: 
برای اینکه عقب ماندگی کنونی در بندر چابهار متوقف 

شود، باید پیگیر تحقق توافقات با هندی ها شد.

ظرفیت تولید برق در جزیره
 خارگ افزایش می یابد

بوشهر   معاون امور عمرانی استانداری بوشهر 
گفت: در راستای بهبود شرایط، ظرفیت تولید 
برق در جزیره خارگ از توابع شهرستان بوشهر 

افزایش می یابد.
محمد هادی رستمیان در بازدید از نیروگاه جزیره 
خارگ افزود: بخش توسعه این نیروگاه به ظرفیت 
حداقل ۱۰ مگاوات به صورت مرحله ای از مرداد ماه 
تا پایان سال جاری باید مورد بهره برداری قرار گیرد.
وی بیان کرد: همچنین تعداد ۹ واحد ۴.۵ مگاواتی 
جدید از سوی سرمایه گذار بخش خصوصی و 
نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی به کارفرمایی 
برق منطقه ای فارس به ظرفیت تولید خارگ اضافه 
می شود. رستمیان اظهار کرد: در راستای پایداری 
بــرق جــزیــره خـــارگ، واحــدهــای کنونی کــه دچــار 

فرسودگی هستند، از مدار خارج  می شوند.
معاون امور عمرانی استانداری بوشهر گفت: در 
شرایط کنونی تولید برق در جزیره خارگ به وسیله 
چهار واحد دیزل و یک عدد توربین گازی با قدمت 

زیاد انجام می شود.
رستمیان همچنین در بازدید از مرکز خدمات جامع 
سلامت شبانه روزی و مرکز خدمات سلامت دهان 
و دندان جزیره خارگ، دستگاه اتوآنالایزر )دستگاه 
آزمایش( و کمبود تخت های بیمارستانی را از جمله 

کمبودهای این مراکز درمانی عنوان کرد.
ــرد: بــا پیگیری های لازم در راستای  وی تأکید ک
رفاه حال مردم تلاش می شود کمبودهای بخش 

درمانی جزیره خارگ برطرف شود.
رستمیان همچنین درباره مجتمع فرهنگی جزیره 
خارگ گفت: این مجتمع فرهنگی از سال ۱۳۸۴ 
ساخته شده؛ اما در سایه بی توجهی ها وضعیت 

مطلوبی ندارد.

فعال نگه داشتن واحدهای 
صنعتی در اولویت است

قم   رئیس ســازمــان صنعت،  معدن و تجارت 
قم گفت: با توجه به سرمایه گذاری انجام شده و 
نقشی که واحدهای صنعتی در تولید محصولات 
مـــورد نــیــاز مـــردم و اشــتــغــال زایــی دارنــــد، فعال  
نگه داشتن آن ها در اولویت برنامه های اقتصادی 
استان است. اکبر ابدالی بیان کرد: در همین زمینه 
ــدازی دوبـــاره واحــدهــای صنعتی  ــ بــه دنــبــال راه انـ
راکد در قم هستیم و با استفاده از ظرفیت ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید استان و دیگر امکانات 
مــوجــود، حمایت های لازم را از سرمایه گذاران 
علاقه مند به فعال سازی دوباره واحدهای صنعتی، 

به عمل خواهیم آورد.
وی افزود: در کنار حفظ واحدهای صنعتی ایجاد 
شده در شهرک ها و نواحی صنعتی قم به دنبال 
افزایش کمی و کیفی سطح فعالیت آن ها در قالب 
افزایش ظرفیت تولید محصولات و ارتقای کیفیت 
محصولات تولید شده نیز هستیم. در این بخش با 
همکاری بانک های استان، تسهیلات مورد نیاز به 

صنعتگران متقاضی پرداخت خواهد شد.
وی ادامــه داد: عــلاوه بر این بــرای عمق بخشی به 
فعالیت های صنعتی در قم تلاش خواهیم کرد از 
ظرفیت مراکز علمی در تولید محصولات صنعتی 
با کیفیت بسیار بالا در استان به نحو شایسته 
ــهــره وری در ایــن بخش مهم  اســتــفــاده کنیم و ب

اقتصادی را تا حد قابل قبولی افزایش دهیم.
ابدالی گفت: رونــد ساخت واحــدهــای صنعتی 
جدید در قم نیز مطابق سند آمایش سرزمین 
استان ادامه خواهد یافت و در این زمینه با نگاه به 
استانداردهای محیط زیستی، به دنبال استقرار 
ــاک، پیشرفته و کــم آب بــر هستیم و از  صنایع پ
سرمایه گذاران علاقه مند به فعالیت در این بخش 

حمایت می کنیم.
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ــان مـــدیـــریـــت و  ــ ــازم اردبــیــل    رئـــیـــس ســ
برنامه ریزی استان اردبیل با بیان اینکه طی 
سال های اخیر ۸ هزار میلیارد ریال به راه آهن 
اردبیل - میانه اختصاص یافته است، گفت: 
ــروژه راه آهــــن اردبیل-میانه  تــمــام قطعات پـ
فعال اســت و تــلاش می کنیم تخصیص به 
موقع اعــتــبــارات ایــن پـــروژه در زمــان مقرر به 

اتمام برسد.
داود شایقی اظهار کــرد: طی سال های اخیر 
۸هزار میلیارد ریال اعتبار برای راه آهن اردبیل 

- میانه اختصاص یافته است.
وی افــــزود: عملیات اجــرایــی طـــرح راه آهـــن 

اردبیل- میانه را مطلوب ارزیابی کرد و گفت: 
تمام قطعات این پروژه فعال بوده و مشکلی در 
تأمین اعتبار این پروژه وجود ندارد. تلاش بر 
این است که با تخصیص به موقع اعتبارات، 

این پروژه در زمان مقرر به اتمام برسد.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
اردبیل همچنین دربــاره اعتبارت بزرگراهی 
اســتــان اظــهــار کـــرد: بـــرای چــهــار بــانــده کــردن 
راه هــای مواصلاتی استان در مجموع ۷ هزار 
و ۵۰۰ میلیارد ریــال اعتبار اختصاص یافته 

است.
وی تکمیل شبکه سدها و آبگیری سد عمارت 

و گیوی و پایاب سد خداآفرین را یــادآور شد 
و گــفــت: بـــرای پـــروژه هـــای زیــرســاخــتــی نظیر 
شــهــرک هــای گــلــخــانــه ای اســتــان هــم منابع 

اعتباری خوبی در نظر گرفته شده است.
شایقی افــزود: ۲۷ هــزار میلیارد ریــال اعتبار 
برای این پروژه ها؛ شامل آبرسانی روستایی، 
عـــشـــایـــری، تــکــمــیــل طـــرح هـــای فـــاضـــلاب و 

آبرسانی به شهرها هزینه شده است.
وی ادامـــه داد: در مجموع ۳۸ هـــزار میلیارد 
ریال اعتبارات عمرانی از ردیف های ملی، سفر 
رئیس جمهور و ملی استانی جذب شده تا شرایط 

مطلوبی در روند اجرای پروژه ها ایجاد شود.

خبر خبر 

قطعات پروژه 
راه آهن اردبیل - 
میانه فعال است 



ازدواج، اولویت 
کمیسیون 

فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی 

است
نماینده مردم تهران 

در مجلس شورای 
اسلامی گفت: موضوع 
ازدواج از اولویت های 

کمیسیون فرهنگی 
مجلس است و تا کنون 
۹۰ ماده برای تسهیل 

ازدواج به تصویب 
رسیده است. وی با 

اشاره به آسیب های 
کاهش جمعیت و 

افزایش سن به امر 
تحکیم خانواده 

تأکید کرد.

خبر

صدا و سیمای 
کهگیلویه 

و بویراحمد 
رتبه نخست را 

کسب کرد

کهگیلویه و 
بویراحمد   مدیر 
کل صدا و سیمای 

کهگیلویه و بویراحمد 
گفت: در ارزیابی سال 
۱۴۰۰، معاونت صدای 

مرکز کهگیلویه و 
بویراحمد با احتساب 

امتیاز 9۴.۰7 رتبه 
نخست کشوری را 
بین مراکز استان ها 

کسب کرد.  امیر رئوف 
اظهار کرد: ارزیابی 

صدای مراکز  براساس 
آیین نامه رتبه بندی 
صدای استان ها در 
۱۴ شاخص اصلی و 

همچنین راهبری میزان 
مخاطب مورد ارزیابی 

قرار می گیرد.
وی افزود: رادیو دنا 

با  رضایتمندی 96.5 
درصد یکی از رادیوهای 

پرشنونده در سطح 
کشور محسوب 
می شود که این 

افتخاری برای استان 
است.

خبرخبر
روزروز

میهن    جنگل های زاگرس 
که تاکنون به دلیل بی توجهی 
گردشگران بارها طعمه حریق 
شده و یا تبر نیاز، کمر آن ها را 
شکسته تا از تنه درختانش 
زغـــــال بـــلـــوط بـــــرای تــفــریــح 
شهرنشینان تهیه شود، حالا آفت دیگری به 
نام پروانه برگ خوار سفید و جوانه خوار بلوط 
به جانش افتاده که باید هر چه زودتــر به داد 

آن رسید.
این آفت با آغاز فصل بهار در سطح جنگل های 
بـــلـــوط در نــاحــیــه رویـــشـــی زاگــــــرس شـــروع 
ــادی به  ــ ــرده و خــســارت هــای زی بــه فعالیت کـ

عرصه های طبیعی وارد می کند.
ــه از جــوانــه هــا و  ــی روی ایـــن حــشــره بــا تــغــذیــه ب
برگ های درختان، ظاهر درخت را عاری از برگ 
می کند و همین سبب می شود بسیاری از مردم 
با گمان بر خشکیدگی درخت، به قطع آن در 

عرصه اقدام کنند.
حشره جوانه خوار و برگ خوار که زمانی یکی 
از حشرات مفید درختان بلوط بود، امــروزه با 
تغییرات آب و هوایی و دستکاری انسانی به 
یــک آفــت و تهدید بـــرای جنگل های زاگــرس 

تبدیل شده است.

درگیری سه استان  ◾
پـــروانـــه بـــرگ خـــوار سفید بــلــوط جنگل های 
زاگــرس، بعد از گرمای زودهنگام اسفند ماه 
گذشته از ابتدای سال ۱۴۰۱ از میان جنگل های 
زاگرس سر در آورد و رفته رفته به دامن منابع 
طبیعی زاگرس در استان های فارس، خوزستان 
و کهگیلویه و بویر احمد افتاد. درحال حاضر 

این آفت به بیش از ۸۰ هزار هکتار از جنگل های 
زاگرس در این سه استان هجوم آورده است.

ــه بــرگ خــوار  ــروان بــه گفته مــســئــولان، آفـــت پ
ســفــیــد در حــــدود 6۰ هــکــتــار از جنگل های 
استان کهگیلویه و بویراحمد، ۱۸ هزار هکتار از 
جنگل های زاگرس جنوبی در استان خوزستان 
و بیش از 6 هــزار هکتار از جنگل های استان 

فارس طغیان کرده است.
آفت پروانه سفید بلوط  خــوار در جنگل های 
رشته کوه زاگرس منطقه رستم فارس به سرعت 

در حال گسترش است.

ضرورت تأمین اعتبار  ◾
سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
کهگیلویه و بویراحمد در ایــن زمینه اظهار 
می کند: 6۳ هزار هکتار از جنگل های مناطق 
سردسیری و گرمسیری این استان دچار آفت 
پــروانــه بــرگ خــوار سفید و جــوانــه خــوار بلوط 

شده است.
سعید جاوید بخت می گوید: ۲۸ هزار هکتار 
از این جنگل ها در مناطق گرمسیری باشت، 
کهگیلویه و بهمئی و ۳5 هزار هکتار در  مناطق 
سردسیری دنــا و بویراحمد دچــار آفــت کــرم و 

پروانه جوانه خوار بلوط شده است.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد نیز با اشاره به 
گستره آفــت زدگــی درختان بلوط ایــن استان 
گفت: برای کنترل پروانه برگ خوار و آفت زدایی 
از جنگل های بلوط به یکصد میلیارد تومان 

اعتبار نیاز داریم. 
سید علی احمدزاده روز دوشنبه با اعلام این 
مطلب به رسانه با اشاره به اینکه منتظر تأمین 
اعتبار کامل در این باره نشده ایم، تصریح کرد: 

عملیات مــبــارزه با آفــات بلوط در جنگل های 
آسیب دیده استان از جمعه ای که گذشت آغاز 
شده و تا آفت زدایی کامل ادامه خواهد داشت.
وی اضافه کــرد: با پیگیری های انجام گرفته 
تاکنون بـــرای محلول پاشی و مــبــارزه بــا آفت 
درخــتــان بــلــوط  در اســتــان ۴۰ میلیارد تومان 

تأمین شده است.
به گفته استاندار قرار است ۳5 میلیارد تومان 
اعتبار نیز از محل مسئولیت های اجتماعی 
وزارت نفت به این امر مهم اختصاص یابد که 
مقدمات تأمین اعتبار آن نیز فراهم شده است .

استاندار کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه 
بیشترین درگیری با این آفات در منطقه باشت 
قــرار دارد، اظهار کــرد: عــلاوه بر مــبــارزه با این 
آفات باید درختان جدید جایگزین شوند که 
از سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
انتظار می رود به فکر تأمین اعتبار برای کاشت 

درختان جدید باشد.

محلول پاشی مضر است ◾
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری فارس نیز 
در این زمینه، پروانه برگ خوار سفید بلوط را 
بومی مناطق زاگرس دانست و گفت: در سال 
۱۳5۳  ایــن آفــت یک بــار طغیان کــرده و در دو 
سال گذشته نیز دوباره شاهد بروز این آفت در 

سطح جنگل های زاگرس بوده ایم.
عبدالحسن صمد نژاد افزود: این حشره بومی 
منطقه است و به دلایلی ازجمله گرم شدن هوا 
در اسفند ماه گذشته، جمعیت این آفت زیاد 

شده است.
وی ادامــه داد: حداقل مطلق دمــا در اسفند 
۱۴۰۰ به نسبت تمامی سنوات گذشته تغییری 

فوق العاده داشته است.
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری فارس با 
بیان اینکه ممکن است دلایل دیگری نیز در 
رشد جمعیت این آفت مؤثر بوده که نیازمند 
تحقیقات بیشتر است، گفت: سال گذشته 
در سطح ۴۰۰ هکتار از جنگل های شهرستان 
رستم استان فارس این آفت مشاهده شد که 
در آن زمان، کانون شناسایی و با محلول پاشی، 

این آفت مهار شد.
ــاه امــســال نیز  ــن م ــروردی ــه داد: در ف وی ادامـ
دوبــاره پروانه برگ خوار سفید بلوط در سطح 
۸۰۰هکتار از جنگل های استان مشاهده شد 
کــه کــار محلول پاشی آغـــاز شــد؛ امــا بــه دلیل 
افــزایــش دمـــای هــوا جمعیت ایــن گــونــه رو به 

افزایش پیش رفت.

محلول پاشی برای جنگل مضر است ◾
ــرد: نــظــر مــتــخــصــصــان و  ــ ــژاد اضـــافـــه ک صــمــدن
کارشناسان گیاه پزشکی بر این است که محلول 
پاشی نباید انجام شــود؛ چــون ممکن اســت به 
گونه های گیاهی و جانوری بومی منطقه آسیب 
وارد کند. از طرفی بعضی کارشناسان معتقدند که 
طبیعت امکان مقابله با گونه های مهاجم طبیعی 
را دارد و این نوع طغیان آفت ها همواره بوده و به 

صورت طبیعی کنترل و مهار شده است.
ــروز آفـــت پــروانــه  ــه بـ ــاره ب ــا اشــ ــه ب ــ وی در ادام
برگ خوار سفید بلوط عنوان کــرد: هجوم این 
آفت منجر به خشک شدن درختان نمی شود؛ 
چون سبزینه برگ ها خورده می شود و دوباره 
رویـــش صـــورت مــی پــذیــرد. هــمــان گــونــه کــه در 
جنگل های رستم اینگونه بوده و در پی بروز این 

آفت، رویش نیز انجام شده است.

خبر
کردستان آماده پذیرش
 میهمانان قربان تا غدیر

کردستان     استاندار کردستان گفت: تمام اماکن 
تاریخی، فرهنگی و گردشگری استان در بازه عید 

قربان تا عید غدیر آماده پذیرش میهمانان است.
اسماعیل زارعی  کوشا در نشستی با اعضای ستاد 
خدمات سفر استان کردستان ضمن تبریک عید 
سعید قربان اظهار کرد: تمام دستگاه های عضو 
کمیته های ده گانه ستاد اجرایی خدمات سفر 
اقدامات، برنامه ریزی ها و زمینه های لازم را برای 
استقبال و پذیرایی از مسافران و گردشگران از عید 

قربان تا عید غدیر در استان مهیا کرده اند.
وی افزود: در این راستا جلسات متعددی در سطح 
استان با حضور فرمانداران و کمیته های تخصصی 
به  منظور برنامه ریزی و خدمات دهی به مسافران و 

گردشگران برگزار شده است.
استاندار کردستان با اشــاره به اقــدامــات انجام  
شــده بــه  منظور اســکــان مــســافــران خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر 5۸ مرکز اقامتی شامل هتل، 
هتل آپارتمان و میهمانپذیر و ۳۲ اقامتگاه بومگردی 
با ظرفیت اسکان بیش از 5 هزار نفر آماده میزبانی 

از مسافران است.
وی عنوان کرد: همچنین در هر شهر دو پارک برای 
اسکان موقت مسافران و گردشگران تعیین شده 
است. مدارس نیز توسط اداره  کل آموزش و پرورش 
بــرای افزایش ظرفیت اقامت در شهرهای بانه، 

سنندج، مریوان و اورامان پیش بینی شده است.
رئیس ستاد اجرایی خدمات سفر استان کردستان 
ــام اداره  کــل مــیــراث  فرهنگی،  گــفــت: در ایـــن ایـ
گردشگری و صنایع  دستی استان کردستان با 
همکاری هلال احمر استان به  منظور راهنمایی 
مسافران و گردشگران اقــدام به راه انـــدازی مراکز 
اطلاع رسانی در مبادی شهرهای پرتردد کرده است.

نایب رئیس اتاق اصناف کشور

موافق طرح فروش 
کیلویی نان هستیم

گیلان   نایب رئیس اتاق اصناف کشور درباره طرح 
فروش کیلویی نان گفت: از موافقان طرح فروش 
کیلویی نان هستیم؛ اما به این شرط که در اجرای آن 
نانوایی ها کنترل شوند تا نان به شکل خمیر تحویل 

مشتری داده نشود.
جلال الدین محمد شکریه درباره ایرادات اجرای 
طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان و پرداخت 
تنها ۱5 درصد مابه تفاوت قیمت نان به نانوایان 
اظهار کرد: این موضوع محل اعتراض ما بوده و 
رایزنی هایی در حال انجام است تا این ۱5 درصد 

افزایش یابد.
نایب رئیس اتاق اصناف کشور به مزایای اجرای 
طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان اشاره و تصریح 
کــرد: دولــت با اجــرای طرح هوشمندسازی یارانه 
آرد و نان به دنبال حذف آرد فروشی از این چرخه 
است تا بدین ترتیب سازمان غله و ادارات آن در 
شهرستان ها بدانند که فروش متوسط هر نانوایی 

چه میزان است.
رئیس اتــاق اصناف استان گیلان با بیان اینکه 
اجرای طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان و حذف 
آردفــروشــی سبب می شود میزان تولید واقعی 
نانوایی ها مشخص و سهمیه آنان راستی آزمایی 
شــود، افـــزود: طــرح مذکور به ایــن دلیل که از آرد 

فروشی جلوگیری می کند، قابل قبول است.
شکریه در مورد طرح فروش کیلویی نان ابراز کرد: 
طرح فروش نان کیلویی به نفع مصرف کننده است 
و من یکی از موافقان طرح فروش کیلویی نان هستم؛ 
اما بدین شرط که در اجــرای آن نانوایی ها کنترل 
شوند تا نان به شکل خمیر تحویل مشتری داده 
نشود؛ زیرا هر چه میزان آب نان بیشتر گرفته شده 

و نان خشک تر شود، وزن آن نیز پایین تر می آید.
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هزار و 4۰۰ سرباز در آذربایجان  غربی آموزش مهارتی دریافت کردند
آذربایجان غربی   مدیر کل آمــوزش فنی و حرفه ای 
آذربایجان غربی گفت: از ابتدای امسال تاکنون، یک هزار 
و ۴۳6 سرباز وظیفه در پادگان های استان، آموزش های 

مهارتی را در رشته های مختلف فرا گرفته اند.
صــلاح خــان احــمــدزاده افـــزود: بــرای آمـــوزش ایــن تعداد 
سرباز، ۱7۱ دوره آموزشی با همراهی نهادهای نظامی در 

شهرستان های مختلف آذربایجان غربی برگزار شده است.
وی اضافه کــرد: در راستای ارائــه آمــوزش هــای مهارتی به 
ســربــازان، بیش از ۱۰۲ هــزار نفر ساعت آمــوزش مهارتی 

برگزار کرده ایم.
مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای آذربایجان غربی ادامه داد: 
توانمندسازی سربازان در دوره خدمت و کسب شرایط 

اشتغال و کاهش دغدغه آنان برای ورود به بازار کار پس از 
اتمام دوره سربازی مهم ترین هدف برگزاری این دوره های 

آموزش مهارتی است.
خان احمدزاده همچنین از ارائه آموزش مهارتی به 6۱5 نفر 
از روستاییان آذربایجان غربی طی امسال خبر داد و گفت: 
برای آموزش این تعداد، 6۱ دوره و 6۴ هزار نفر ساعت کلاس 

برگزار شده است.
وی اظهار کرد: رشته های مهارتی ارائه شده در روستاها در 

شاخه کشاورزی و خدماتی بوده است.
خان احمدزاده یادآور شد: توانمندسازی نیروی کار روستایی 
برای مشارکت در فعالیت های صنعتی و بهبود تولیدات 
بخش کشاورزی از اهداف اجرای این دوره به شمار می رود.

خبر
مازندران

   ثبت حدود ۸ میلیون نفر شب اقامت 
در مازندران

 سرپرست میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی مازندران از اقامت بیش از ۷ میلیون و ۹۷۹ 
هزار نفر شب گردشگر از اول تیر ماه تا تعطیلات 

منتهی به عید قربان خبر داد.  مهدی ایزدی با 
بیان اینکه سطح اشغال مراکز اقامتی استان اعم از 
هتل، متل، خانه مسافر و اقامتگاه های بومگردی 

۵۳درصد بوده است، افزود: در ۱۹ روز اول تابستان 
۷ میلیون و ۹۷۹ هزار و ۷۶ نفر شب اقامت در استان 

مازندران به ثبت رسید. سرپرست اداره  کل میراث 
 فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی مازندران با 

اشاره به اینکه حدود 4۰ درصد اقامت در طرح خانه 
مسافر صورت گرفته است، اظهار کرد: ظرفیت 
اقامتی مازندران برحسب نفر شب اقامت، بیش 

از یک میلیون و ۲4۶ هزار نفر شب اقامت به طور 
رسمی و غیر رسمی است. وی از وجود ظرفیت بیش 

از ۹۸ هزار نفر شب اقامت رسمی در مازندران خبر 
داد و اضافه کرد: ۳۵۱ اقامتگاه بومگردی دارای 

مجوز در مازندران فعالیت دارند.

رنا
 ای

ن -
ارا
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وا 
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چهارمحال و بختیاری   
معاون بهبود تولیدات دامی جهاد 
کشاورزی چهارمحال و بختیاری 
ــادرات مــرغ از استان  گفت: صــ
چهارمحال و بختیاری نیازمند تجهیز و توسعه 
کشتارگاه هاست. ســام مردانی با بیان اینکه 
حذف ارز ترجیحی در افزایش قیمت نهاده دامی 
تأثیر مستقیم داشت، گفت: قیمت هر کیلوگرم 
ذرت بــا ارز ترجیحی یــک هــزار و 9۰۰ تومان، 
قیمت هر کیلوگرم سویا ۳ هزار و ۳۰۰ تومان و جو 
یک هزار و ۸۰۰ تومان بود؛ اما اکنون با حذف این 
ارز، قیمت هر کیلوگرم ذرت و جو ۱۱ هزار و ۳۰۰ 
تومان و قیمت هر کیلوگرم سویا ۱6 هزار و ۳۰۰ 
شده است که این قیمت ها بر افزایش قیمت 

مرغ نیز اثر گذاشته است.
معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی 

چهارمحال و بختیاری افــزود: قیمت مصوب 
مرغ در حال حاضر 59 هزار و ۸۰۰ تومان است؛ 
امــا چــون ایــن جوجه ها از نهاده ارز ترجیحی 
استفاده کردند، زیر قیمت مصوب یعنی با نرخ 

۴۱ هزار و 75۰ تومان به فروش می رسند. 
ــدای اجــــــرای طــرح  ــ ــت ــ وی ادامــــــه داد: در اب
مردمی سازی یارانه ها مصرف مرغ نسبت به 
قبل از اجرای این طرح، کاهش جدی پیدا کرد؛ 
اما کم کم با عــادی شدن طرح اوضــاع در حال 
برگشت بــه حالت قبل اســت. البته هنوز تا 

رسیدن به شرایط عادی، زمان لازم داریم.
مردانی اظهار کرد: کشتارگاه های استان باید 
به خط دو که خط ارتقای کیفیت تولید است، 
مجهز شوند تا بتوان با افزایش کیفیت، صادرات 
را نیز افــزایــش داد. متأسفانه هیچ کـــدام از 
کشتارگاه های استان به این خط مجهز نیستند.

آذربایجان شرقی   رئیس 
کــل دادگــســتــری آذربــایــجــان 
شــرقــی بــا اعـــلام اینکه زمینه 
ــی  ــدانـ مـــلاقـــات خــــانــــواده زنـ
ــدان از طریق  ــ ــا مــددجــو در زن در مــنــزل ب
ویدئوکنفرانس در آیــنــده نــزدیــک فراهم 
ــر فــرهــنــگ ســـازی رســانــه هــای  مـــی شـــود، ب
گروهی و مطبوعات بــرای تبیین و تشریح 
ملاقات مجازی به جــای ملاقات حضوری 

تأکید کرد.
موسی خلیل اللهی از رسیدگی و ارتباط 
ــی از طریق  ــدان ــا زن ۸5 درصـــدی مــحــاکــم ب
فضای مجازی و ویدئوکنفرانس خبر داد 
و در خصوص موضوع اصلاح مجرمان نیز 
گفت: هدف از مجازات حبس، تنها تنبیه 
نبوده بلکه هدف اصلی، اصلاح و تربیت، 

بــازآمــوزی و بازاجتماعی کـــردن مجرمان 
است.

وی بــهــره مــنــدی از پــابــنــد الــکــتــرونــیــکــی را 
یکی از الزامات مهم در کاهش ورودی به 
زنــدان هــا ارزیــابــی و اضافه کــرد: هم اکنون 
۳۰۰ نفر از کسانی که بــرای نخستین بار 
مرتکب جــرائــم سبک شــده انــد، در سطح 
اســتــان بــا پابند الکترونیکی در خــارج از 
زنــدان به سر می برند تا از آثــاری که زندان 
می تواند بــه خــانــواده زنــدانــیــان وارد کند، 

جلوگیری شود.
خلیل اللهی ادامــه داد: اشتغال زندانیان 
یکی از اولویت های مهم و اصلی مجموعه 
دادگــســتــری آذربـــایـــجـــان شــرقــی اســـت و 
تلاش ها و برنامه ریزی ها در ایــن راستا از 

سال ها قبل آغاز شده است.

چهارمحال و بختیاری برای صادرات مرغ 
نیازمند توسعه کشتارگاه است

زمینه ملاقات زندانیان با خانواده  
به صورت مجازی فراهم می شود

خبرخبر

آفت به جان زاگرس افتاد
کرم پروانه خوار، درختان بلوط را می بلعد 



منطقه آزاد 
تجاری و 
صنعتی اردبیل 
تعیین تکلیف 
شود
 نماینده اردبیل 
در مجلس شورای 
اسلامی گفت: ایجاد 
منطقه آزاد تجاری 
و صنعتی در استان 
اردبیل که پس از 
تصویب در مجلس 
شورای اسلامی به 
مرحله اجرا رسیده 
است، باید به زودی 
تعیین تکلیف شود و 
هیچ تعللی در این  باره 
قبول نیست.

خبر

نمایشگاه 
صنایع دستی 
از عید قربان تا 
عید غدیر در 
دامغان برپاست

سمنان   رئیس 
اداره میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع 
دستی دامغان گفت: 
نمایشگاه صنایع 
دستی با همکاری این 
اداره و شورای اسلامی 
شهر دامغان از عید 
قربان تا عید غدیر در ۲۰ 
غرفه دایر است.
مهدی قاسمی افزود: 
نمایشگاه صنایع 
دستی و سوغات از روز 
گذشته در محل باغ 
ایرانی آغاز به کار کرد و 
تا ۲۶ تیر ماه دایر است. 
رئیس اداره میراث 
 فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی دامغان 
گفت: برپایی نمایشگاه  
علاوه بر ایجاد انگیزه 
برای هنرمندان و 
فراهم شدن شرایط 
برای عرضه مستقیم 
تولیدات، موجب جذب 
علاقه مندان به تولید 
صنایع دستی شده 
و زمینه را برای ایجاد 
فرصت های شغلی 
فراهم می کند.
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افقی ◾
 1. گروهی از بندپایان قدیمی ، بسیار 
ســاده و ساکن دریــا بودند که نسلشان 
منقرض شده - ضخیم ۲. نفی تــازی – 
کشور چای کله مورچه – جمله را تشکیل 
ــاغ – یــاری گــر – دهـــان –  می دهند 3. ب
الفبای موسیقی 4. نظرات انتخاباتی 
– نهی از نالیدن - جاروجنجال 5. از 
بخش های پنجگانه اوســتــا – کشوری 
در قاره سیاه ۶. آلو – عضوی از دستگاه 
گـــوارش – یکی از دوجــنــس 7. جــوان – 
شــهــر بـــازی هـــای آســیــایــی ۲۰۰۲ کــه در 
ــرگــزارشــد – مــیــوه تلفنی  کــره جــنــوبــی ب

8. پسوند شباهت – خبرگزاری رسمی 
ــرگــه – ســـوغـــات اصــفــهــان  ایــتــالــیــا – ب

9. سینمای فاجعه آبادان – زیرشلواری 
– واحـــد طــول 9۰سانتی متری 1۰. فلز 
الکتریسیته – لقب شاهان سلجوقی 
– اســتــفــاده کــردن 11. کشور قــوم رومــن 
– قمر مصنوعی 1۲. شهری در استان 
ــونــل زیــرزمــیــنــی ــزد – اصــطــکــاک – ت  یـ

13. عامل انتقال وراثـــت – بها – صبر 
- تحمل 14. دلـــداده ویــس – پرنورتر - 
مساوی 15. همسر حضرت ابراهیم)ع( 
– فیلم برنده جایزه اسکار سال 1999 به 

کارگردانی جان مدن

عمودی ◾
ــدردادن – صــفــحــه ایــنــتــرنــت –  ــ ــ  1. هـ
ــار مـــردم – موی  کشیدنی فــضــول در ک
چشم ۲. افـــراد زیـــرک – شکم خــودرو 
– قــرض و دیــن 3. اعمال – پستانداری 
گوشت خوار کوچک تر از روباه با پوستی 
ــرم و گرانبها - ستون 4. اثــر چربی –  ن
خبرگزاری جمهوری اسلامی - گردهمایی 
5. میدان و روستایی در شمال تهران 
– دیــنــداری – شــرم و حیا ۶. ترسیده 
– سرنیزه – گــاوآهــن 7. یاقوت ســرخ – 
 ابــزاری برای فــردادن مو – مخفف اینک

8. صوت ندا – درخت انگور – مایه حیات 
– غذای آبکی 9. نفوذ اینترنتی – بازیکن 
سابق تیم ملی فوتبال سوئد کــه بــازی 

در بارسا را هم در کارنامه دارد - آرایش 
فرنگی مآبانه 1۰. غربال – مهیا – از انواع 
نــان 11. آبــزی خوردنی – عیب و کمبود 
ــودرو  بــزرگ حمل  – طلایی رنگ 1۲. خـ
بــار – بـــرادر حضرت مــوســی)ع( – الهه 
آفتاب مصرباستان 13. لنگه در – اجرای 
 مــوســیــقــی هـــمـــراه نــمــایــش - دوســتــی 
14. بازداشتن – تیپا - جاذبه 15. پرنده 
در گویش بچگانه – میوه پرخاصیت 

گرمسیری – میوه نیکو – مظهر سرعت
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 اردبیل- نوشین سلامت    
 بعد از حدود 3۰ سال انتظار 
بالاخره مدرسه ای در روستای 
»اوزون تپه علیا« از توابع 
شهرستان پارس آباد کلنگ زنی 
شــــد تــــا مـــســـیـــر آرزوهــــــــای 

دانش آموزان این روستا هموار شود.
ــودن از ابتدایی ترین زیرساخت های  محروم ب
تحصیلی و فضای آموزشی کافی در کنار امکانات 
رفــاهــی مــعــدود و مــحــدود، روایـــت تلخی است 
که شاید این روزهــا بسیاری از مــردم روستاهای 

دورافتاده استان اردبیل با آن مواجه اند.
روستای »اوزون تپه علیا« با جمعیتی بیش از 9۰ 
خانوار و بیش از 5۰ دانش آموز ابتدایی، روستایی 
ــاد از توابع شهرستان  در حومه شهر اســلام آب
پارس آباد مغان است که طی دهه های قبل بیشتر 
دانــش آمــوزان این روستاها به دلیل نبود فضای 
آموزشی در مرکز روستا، از تحصیل بازمانده یا در 
مسیر رفت و آمد به مدارس روستاهای همجوار 

دچار حادثه شده و تعدادی هم جان باخته اند.
حالا پس از بیش از سه دهه انتظار و پیگیری مردم 
روستای اوزون تپه علیا از نهادهای آموزشی محلی 
و استانی بالاخره تصمیم نهاد آموزشی و توسعه 
مـــدارس استان بر ایــن شد تا یک بــاب مدرسه 
سه کلاسه در این روستا کلنگ زنی و ساخته شود.

پایان انتظار  ◾
مدیر کل نــوســازی، توسعه و تجهیز مــدارس 
استان اردبیل در این باره اظهار کرد: مدرسه 

سه کلاسه ابتدایی روســتــای اوزون تپه علیا 
ــردم روستا  پــس از پــی جــویــی هــای مستمر مـ
ــاد  و مــســئــولان آمــوزشــی شهرستان پــارس آب
بــالاخــره کلنگ زنی شــد تــا دانـــش آمـــوزان این 
روستا برای تحصیل مجبور به رفت و آمد به 

روستاهای همجوار نباشند.
حسن محمدی ادیــب با تأکید بر اینکه اعتبار 
ساخت این مدرسه از محل اعتبار مصوبات سفر 
رئیس جمهور است، اضافه کرد: کل اعتبار در نظر 
گرفته شده برای مدرسه روستای اوزون تپه علیا 

۲۰میلیارد ریال است.
ــزون  ــن مــدرســه در مساحتی اف بــه گفته وی ای
بــر 18۲ مترمربع ساخته مــی شــود کــه بعد از 
مکان سنجی های مستمر و مطالعات لازم، محل 

مورد نظر تعیین و برای ساخت مدرسه به اداره کل 
نوسازی استان ابلاغ شده است.

شوق تحصیل ◾
محسن پاکدل؛ یکی از اهالی روستای اوزون 
تپه علیا در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان 
اینکه پیش از این زمینی به مساحت بزرگ تر 
بــرای ساخت مدرسه و مسجد از سوی اهالی 
ــرورش و نــوســازی معرفی شده  ــوزش و پـ بــه آمـ
بود، گفت: موقعیت مکانی مدرسه برای اهالی 
روستا بسیار اهمیت دارد؛ اما آنچه که هم اکنون 
برای ما مهم تر است، ساخت مدرسه و رفت و 
آمد نکردن دانــش آمــوزان روستا به روستاهای 

همجوار است.

وی با اشــاره به جــاده ترانزیتی حومه روستای 
ــادآور شــد: ایــن جـــاده کــه در  ــ اوزون تپه علیا ی
حدفاصل روستای اوزون تپه علیا و اوزون تپه 
سفلی قرار گرفته است، همیشه یکی از دلایل 
اصلی رعب و وحشت دانــش آمــوزان و نگرانی 
والدین بود؛ چرا که سلامت فرزندا نمان بیش از 

هر چیز دیگری برای ما اهمیت دارد.
به گفته پاکدل در سال های اخیر پیگیری های 
زیــادی از بابت استقرار حتی یک باب مدرسه 
کانکسی در روستای اوزون تپه علیا شده بود 
که بی توجهی به این موضوع در برهه ای از زمان 
سبب باز ماندن تعدادی از دانش آموزان روستای 

مذکور از تحصیل شده بود.

افتتاحیه تا پایان سال  ◾
رئیس آموزش و پرورش استان اردبیل نیز با اشاره 
به ساخت مدرسه در روستای اوزون تپه علیا 
خاطرنشان کرد: با همکاری اداره کل نوسازی، 
ــوزش و  ــدارس اســتــان و آمـ توسعه و تجهیز مـ
ــرورش شهرستان پــارس آبــاد مشکل مدرسه  پ
روستای اوزون تپه علیا برطرف شد که رویکرد 
ما بــرای توسعه فضاهای آمــوزشــی در اولویت 
قرار دادن مناطقی است که مستعد ایجاد این 

فضاها بوده و دانش آموزان زیادی دارد.
کلام الله صفری گفت: طبق زمان بندی نوسازی 
ــدارس اســـتـــان، عــمــلــیــات ســاخــت مــدرســه  ــ م
ابتدایی روستای اوزون تپه علیا تا پایان سال 
جاری به اتمام رسیده و مورد بهره برداری قرار 

خواهد گرفت.

با ساخت مدرسه پس از 30 سال انتظار 

مسیرتحصیلبرایدانشآموزان»اوزونتپه«هموارمیشود

خبرخبر
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سمنان    استاندار سمنان با بیان اینکه شیوع کرونا در 
استان 98 درصد رشد داشته است، گفت: دو شهرستان 
شامل شاهرود و مهدی شهر در وضعیت زرد یا هشدار 

جدی قرار دارند.
سید محمد رضا هاشمی ابراز کرد: در حال حاضر دو 
شهرستان شاهرود و مهدی شهر در وضعیت رنگ بندی 

زرد کرونایی قــرار داشته و مابقی شهرستان ها دارای 
وضعیت آبی کرونایی اند.

وی با بیان اینکه طی هفته گذشته در استان با 98 درصد 
رشد در بحث مراجعه بیماران مشکوک کرونا به مراکز 
درمانی روبه رو بودیم، افزود: در این بازه زمانی در مجموع 
137 بیمار با تست مثبت کرونا به صــورت سرپایی و 

بستری شناسایی شدند.
استاندار سمنان با بیان اینکه 1۶ نفر در مراکز درمانی 
استان سمنان بستری هستند، ابراز کرد: پنج نفر در بخش 

مراقبت های ویژه بستری بوده و حال مساعدی ندارند.
ــا بــیــان ایــنــکــه ایـــن شــرایــط نــشــان مــی دهــد  هــاشــمــی ب
استان سمنان دوباره با شیوع شدید کرونا مواجه است، 

گفت: واکسیناسیون بــه خصوص تکمیل ســه دزُ و 
همچنین دزُ یادآور برای مردم، از جمله تأکیدات ما به 

مردم است.
وی افزود: در کنار واکسیناسیون باید رعایت پروتکل های 
بهداشتی و همچنین فاصله گذاری اجتماعی از سوی 

همه مردم و اقشار جامعه مد نظر قرار گیرد.

خبر
ایلام

   8 هزار زائر کربلای حسینی از مرز مهران به 
 کشور بازگشتند

معاون سیاسی، امنیتی و انتظامی استانداری ایلام 
گفت: تاکنون ۷۴ هزار و 8۶۴ نفر از مرز مهران 

خارج و 8 هزار نفر از زائران از طریق این مرز ورود 

کرده اند. محمد سبحان حسنی اظهار کرد: تاکنون 
۷۴ هزار و 8۶۴ نفر از مرز مهران خارج و 8 هزار نفر 

از زائران از طریق این مرز ورود کرده اند.
معاون سیاسی، امنیتی و انتظامی استانداری ایلام 
گفت: تمام زائران در راستای اقدامات پیشگیرانه از 

شیوع کرونا تست می دهند و افراد مشکوک به این 
ویروس قرنطینه می شوند.

وی با بیان اینکه هیچ مشکلی برای انتقال زائران به 
مرکز استان ایلام و شهرستان های مقصد زائران 

وجود ندارد، اضافه کرد: اتوبوس و وسایل نقلیه در 

پایانه مرزی به اندازه لازم تدارک دیده شده است.
طی هماهنگی های انجام شده با دولت عراق، امکان 

تردد زائران از مرزهای زمینی مهران به صورت 
انفرادی و جمعی برای حضور در مراسم پر فیض 

دعای عرفه از روز سیزدهم  تیر ماه فراهم شده بود.

بافت جهانی یزد الگویی موفق
 برای حفاظت میراث فرهنگی 

یزد   وزیــر میراث فرهنگی با بیان اینکه ثبت 
جهانی یزد سند ارزش میراث معنوی این شهر 
میراث جهانی است، گفت: بافت جهانی یزد باید 

الگوی حفاظت میراث فرهنگی در ایران باشد.
عــزت الله ضرغامی در جــریــان سفر خــود در 
جشن سالروز ثبت جهانی یــزد، اظهار کرد: 
زمانی که نماینده پرتغالی به عنوان کارشناس 
ــزد آمـــد، مهندسی و  بـــرای ثبت جهانی بــه ی
معماری منحصر بــه فــرد یــزد را ظرفیت های 

جذاب و خاص آن دانست.
وی با بیان اینکه در استان یزد کنیسه و کلیسا در 
کنار مسجد قرار دارد، افزود: زندگی مسالمت آمیز 
ادیـــان، یکی از مهم ترین و منحصر به فردترین 
ویژگی  شهر میراث جهانی یزد است که این مهم را 

به الگویی برای جهانیان تبدیل کرده است.
وزیر میراث فرهنگی،  صنایع دستی و گردشگری 
در ادامه با بیان اینکه رئیس یونسکو فرهنگ مردم 
یزد را با ارزش تر از قنات و بادگیر دانست، بیان کرد: 

میراث معنوی یزد در اولویت قرار دارد.
ــم هــای بــافــت  ــرخــی مــشــکــلات حــری وی بـــه ب
تاریخی اشــاره کرد و گفت: یزدی ها به خوبی 
قدر این بافت تاریخی را که 7۰۰ هکتار است، 
می دانند و شاید اگر فرهنگ یزد نبود مشکلات 
زیادی برای اداره آنجا داشتیم. بنابراین یزدی ها 
خــودشــان پــای کــار هستند. ضرغامی گفت: 
بهترین فرهنگ و روابط اجتماعی را هم ایجاد 
کرده است که قنات و قنوت و قناعت است و 
این قناعت و قنوت ترکیب می شود و از دل این 

ایمان، قنات بیرون می آید.
وی  گفت: یزد، ایران و جهانی کوچک است و به 
اعتراف یونسکو می توان آن را به عنوان الگوی صلح 

در جهان انتخاب کرد.

دستگاه های اجرایی زمین های
 مازاد خود را معرفی کنند

شهرکرد   نماینده مردم شهرستان شهرکرد، 
بن و سامان در مجلس گفت: دستگاه ها مکلف اند 
زمین های مازاد خود را در اختیار راه و شهرسازی 
قــرار دهند تــا ساخت مسکن آغــاز شــود و باید 
با مدیرانی که در این زمینه ترک فعل کرده اند، 

برخورد شود.
احــمــد راستینه گــفــت: دســتــگــاه هــا مکلف اند 
زمین های مازاد خود را در اختیار راه و شهرسازی 
قــرار دهند تــا ساخت مسکن آغــاز شــود و باید 
با مدیرانی که در این زمینه ترک فعل کرده اند، 

برخورد شود.
وی گفت: این استدلال که با افزایش قیمت مصالح 
باید قیمت یک واحد مسکونی در طرح نهضت 

ملی هم افزایش پیدا کند، درست نیست.
وی افزود: مسئولان باید از قبل نسبت به خرید 
ــدام می کردند تا شاهد افزایش  انبوه مصالح اق
قیمت نباشند. راستینه اضافه کرد: در روستاهای 
حوزه انتخابیه ام با هماهنگی بنیاد مسکن زمین به 
طرح هادی روستایی الحاق می شود تا متقاضیان 

بتوانند واحدهای خود را بسازند.
وی عنوان کــرد: در شهرها نیز فرایند تخصیص 

زمین باید شتاب بیشتری بگیرد.
نماینده مــردم شهرستان شهرکرد، بن و سامان 
در مجلس شـــورای اسلامی گفت: شرکت های 
ــاز بــایــد به  ــفــا، بـــرق و گـ خــدمــات رســان نظیر آب
واحدهای طرح نهضت ملی مسکن خارج از نوبت 
خدمات رسانی کنند. وی افزود: باید به افراد تحت 
پوشش کمیته امــداد امام خمینی)ره( و سازمان 
بهزیستی در حوزه ساخت مسکن کمک بلاعوض 
پرداخت شود. همچنین سود بانکی تسهیلات 

کاهش یابد؛ چرا که این قانون مجلس است.

ــژه  ــدار وی هرمزگان    فــرمــان
ــوع  مــیــنــاب گـــفـــت: در پـــی وقـ
ســـیـــلاب و شــکــســتــگــی ســد 
آبخیزداری روستای چراغسوز، 
بــرق و راه هـــای مواصلاتی روستاهای بخش 

سندرک قطع شد.
مجید سلحشور در تشریح خسارت های وارده 
سیل در منطقه بخش سندرک و تلنگ اظهار 
کرد: بارندگی که همراه با طغیان رودخانه های 
ــــن روســـتـــاهـــا بــــود، مــنــجــر بـــه تــخــریــب و  ای
شکستگی سد آبخیزداری واقع در روستای 
چراغسوز بخش سندرک و همچنین مسدود 
شدن راه های ارتباطی تعدادی از روستاهای 

سندرک شد.
ــا بــیــان ایــنــکــه مــیــزان خــســارت  سلحشور ب

واردشده به تأسیسات زیربنایی بعد از برآورد 
نهایی اعــلام خواهد شد، افــزود: به تعدادی 
از تیر برق ها در این روستا آسیب رسیده که 
منجر به قطعی بــرق تعدادی از روستاهای 
سندرک شده که تیم اتفاقات برق در حال رفع 

مشکل برق هستند.
ــه شبکه آبــرســانــی  ــزود: همچنین ب ــ وی افـ
تعدادی از روستاهای سندرک آسیب وارد 
شده که تیم اتفاقات آب و فاضلاب در حال 

رفع مشکل اند.
فرماندار ویژه میناب در بیان میزان خسارتی 
که به دام هــای این منطقه وارد شده است، 
گفت: در ایــن بین 13 رأس دام تلف شــده و 
همچنین هشت حلقه چاه آب کشاورزی هم 

تخریب گردیده است.

لرستان    مــســئــول بسیج 
جامعه پزشکی لرستان گفت: 
ــزار شــهــرونــد بـــروجـــردی از  ۲ هــ
ــات رایــــگــــان نخستین  ــدمــ خــ
بیمارستان ثــابــت تخصصی بسیج جامعه 

پزشکی استان بهره مند شدند.
سرهنگ عبدالوحید ملک آرا اظهار کــرد: به 
ــــت، نخستین  مناسبت دهـــه امــامــت و ولای
بیمارستان ثابت تخصصی به نام شهدای بسیج 
جامعه پزشکی استان در مناطق نیمه برخوردار 

شهرستان بروجرد به مدت سه روز برپا شد.
وی بیان کرد: با برپایی این بیمارستان به بیش 
از ۲ هزار نفر از جمعیت تابع منطقه خدمات 
مستقیم ارائـــه شــد. وی افـــزود: تیمی شامل 
ــان و زایمان،  متخصصان داخــلــی، اطــفــال، زن

قلب، چشم، ارتوپد، ENt، رادیولوژی، ارتوپد، 
پزشکان عمومی، دندانپزشکان، پیراپزشکان، 
مشاوره، آزمایشگاه و داروخانه برای برپایی این 
بیمارستان و ارائه خدمات رایگان به مردم این 
منطقه اعــزام شدند. وی با اشــاره به خدمات 
ارائه  شده بیان کرد: علاوه بر خدمات پزشکی 
و آموزشی، خدمات تخصصی دندانپزشکی 
شامل ترمیم دنــدان، عصب کشی، پر کردن و 
کشیدن دنــدان توسط گروه جهادی ثارالله به  
صورت رایگان به مردم منطقه حدود ۶7۰ نفر به 

ارزش ۲ میلیارد ریال ارائه شد.
 ،MRI ملک آرا اضافه کــرد: کلیه هزینه های
سونوگرافی، ماموگرافی، رادیولوژی اعضا، سی 
تی اسکن توسط خیران جهادی بسیج جامعه 

پزشکی به صورت رایگان انجام گرفت.

انسداد راه های ارتباطی 
روستاهای بخش سندرک

بهره مندی شهروندان بروجردی 
از خدمات پزشکی رایگان 

خبرخبر

شیوع کرونا در استان سمنان ۹8 درصد رشد داشته است
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